



ББК 60.5  
К82

Рецензенты: д-р психол. наук, проф. *В. Е. Семенов* (С.-Петербург. гос. ун-т),  
д-р социол. наук, проф. *А. А. Козлов* (С.-Петербург. гос. ун-т)

Редакционная коллегия: А. Меттери (Тампере, Финляндия),  
Е. А. Воронова, И. В. Нужа, В. С. Сдобникова,  
С. Э. Шевченко (Санкт-Петербург, Россия)

*Печатается по постановлению  
Редакционно-издательского совета факультета социологии  
С.-Петербургского государственного университета*

**К82** **Критерии качества социальной работы с жертвами семейного насилия: опыт России и Финляндии: Сб. статей.** — СПб., 2008. — 220 с. ISBN 978-5-288-04726-8

В сборнике представлены научно-практические подходы российских и финских специалистов к проблемам формирования агрессивного поведения у детей и подростков. Приведены технологии работы, которые используются в России и Финляндии, с разными клиентскими группами — жертвами насилия. Выдвинут на обсуждение общий критерий защиты общества от насилия, приемлемый для всех стран мира, в том числе для наших стран-соседей.

Данное издание подготовлено для финско-российского семинара: «Критерии качества социальной работы с жертвами семейного насилия: опыт России и Финляндии» (19–20 ноября 2008 г., Санкт-Петербург, Россия). Кроме того, в рамках указанного сотрудничества опубликовано учебно-методическое пособие «Опыт организационно-административной деятельности учреждений социального обслуживания семьи и детей» (СПб., 2008).

Рекомендуется специалистам, занимающимся теорией и практикой социальной работы, социальным педагогам, психологам, аспирантам, стажерам, студентам и практическим работникам, участвующим в международных социальных проектах.

Издание выпущено на двух языках.

**ББК 60.5**

*Издание подготовлено при финансовой поддержке  
Министерства иностранных дел Финляндии*

© Е. А. Воронова, сост., 2008  
© Коллектив авторов, 2008  
© Факультет социологии С.-Петербургского  
государственного университета, 2008

ISBN 978-5-288-04726-8

Все права защищены. Никакая часть данной книги не может быть воспроизведена без письменного разрешения владельцев авторских прав

ББК 60.5  
К82

Reviewers: doctor of psychological sciences, professor *V. E. Semenov* (The St. Petersburg State University); doctor of sociological sciences, professor *A. A. Kozlov* (The St. Petersburg State University)

Editorial board: A. Metteri (Tampere, Finland), E. A. Voronova, I. V. Nyza, V. S. Sdobnikova, S. E. Shevchenko (Saint-Peterburg, Russia)

*It is printed according to the resolution  
The redactional-editorial soviet faculty of sociology  
Saint. Petersburg State University.*

**К82** **Criteria of quality in social work with victims of family violence: an experience of Russia and Finland: Articles.** — St. Petersburg, 2008. — 220 p. ISBN 978-5-288-04726-8

There are some scientifically-practical approaches of Russian and Finland specialists working with victims of violence, problems of forming an agressive behaviour by children and teenagers in the collection. Also there are technologies of work with different cliental groups using in social institutes in Russia and Finland. There is discussed a whole criterion of protection the society from violence that is acceptable for all countries all over the world especially for countries-neighbours.

The this edition preparation for the Finno-Russian seminar: "Criteria of quality in social work with victims of family violence: an experience of Russia and Finland" (19–20 November 2008; Saint-Petersburg). For the seminary the methodic-educational supply about the family social service and children in Russia.

It is recommended for students, probationers, practical workers and for everybody taking part in international social projects.

The publication has published in two languages.

**ББК 60.5**

*The edition was prepared to the financial maintenance  
by the Ministry of Foreign Affairs in Finland*

© E. A. Voronova, composition, 2008  
© Authors, 2008  
© Faculty of sociology Saint-Petersburg  
State University, 2008

ISBN 978-5-288-04726-8

## СОДЕРЖАНИЕ/CONTENTS

|   |     |
|---|-----|
| <b>Предисловие</b> .....  | 8   |
| <b>Введение в тему</b>  |     |
| <i>Меттери А., Сату Ранта Т.</i> Ненасильственные модели отношений человека в обществе и семье.....   | 9   |
| <i>Воронов А. Н.</i> Проблемы семейного насилия и компетентность специалистов социальных служб России.....  | 13  |
| <i>Рютконен С.</i> Критерии качества в оценке работы приютов и кризисных центров г. Тампере по организации помощи семьям, пережившим насилие.....   | 18  |
| <b>Часть I. Насилие и его жертвы: правовые и социальные аспекты</b>   |     |
| <i>Качанова О. Б.</i> Правовые аспекты борьбы с насилием.....   | 25  |
| <i>Пилая Т.</i> Поддержка родителей — благо для ребенка.....  | 36  |
| <i>Павлов С. П.</i> Развод как форма психоэмоционального насилия над ребенком.....  | 40  |
| <i>Васильева С. М.</i> Проблема насилия в общеобразовательной школе (по данным социологического исследования в Санкт-Петербурге).....   | 50  |
| <i>Сибирев В. А.</i> Социологические размышления о коммерческом сексе как форме насилия.....  | 59  |
| <i>Зверева У. Г.</i> Насилие по отношению к пожилым людям (размышления о заповедях Божих).....  | 67  |
| <b>Часть II. Практический опыт работы российских и финских специалистов с жертвами насилия</b>  |     |
| <i>Камакина О. Л., Кузьмичева Е. Г.</i> Практический опыт работы социально-психологической службы сопровождения с жертвами насилия в общеобразовательной школе № 274 Кировского района Санкт-Петербурга.....                                  | 69  |
| <i>Бондаренко Н. Г., Тарасенко Н. М., Мецержакова М. Б.</i> Психологическая работа с ребенком — жертвой насилия (из опыта работы Санкт-Петербургского государственного учреждения Социальный приют для детей «Ребенок в опасности»).....      | 75  |
| <i>Тианене А.</i> Работа с детьми в социальном приюте г. Тампере (Финляндия).....   | 94  |
| <i>Старовойтова Н.А.</i> Реабилитация детей — жертв насилия средствами искусства (на примере домашнего театра Санкт-Петербургского государственного учреждения Социально-реабилитационный центр для несовершеннолетних «Дом милосердия»)..... | 100 |
| <i>Голуб Г. А.</i> Психологическое сопровождение юных мам с младенцами (из опыта работы Санкт-Петербургского государственного учреждения «Кризисный центр помощи женщинам» — отделение «Маленькая мама»).....                                 | 107 |
| <i>Кангасарви Э.</i> Ранняя поддержка отцовства и работа с мужчинами в кризисных семьях.....  | 116 |
| <i>Гречишкина М. А., Павлова Н. А., Янгальчева Г. Е.</i> Проблемы насилия в отношении женщин: работа со случаем (из опыта Санкт-Петербургского государственного учреждения «Кризисный центр помощи женщинам»).....                            | 123 |

## Вместо заключения

|   |     |
|---|-----|
| <i>Воронова Е. А., Андрианова Т. А., Савченко А. Ю.</i> Нравственность граждан — защита общества от насилия.....  | 126 |
| <b>Preface</b> .....  | 134 |
| <b>Introduction</b>   |     |
| <i>Metteri A., Satu-Ranta T.</i> Violence at large — how do we respond?.....  | 135 |
| <i>Voronov A.</i> Problems of family and violence and competence of specialist social service in Russia.....  | 138 |
| <i>Rytkonen S.</i> Defining quality for work with violence in Tampere mother and child home and shelter.....  | 143 |
| <b>Part I. The violence and it's victims: juridical and social aspects</b>  |     |
| <i>Kachanova O.</i> Juridical aspects of fighting with violence.....  | 147 |
| <i>Pihlaja T.</i> Treatment for parents is also child welfare.....  | 152 |
| <i>Pavlov S.</i> Divorce as the form of psycho-emotional violence over the child.....   | 156 |
| <i>Vasilieva S.</i> The problem of violence in a comprehensive school.....  | 163 |
| <i>Sibirev V.</i> Sex business as the form of violence over the woman.....  | 165 |
| <i>Zvereva U.</i> A cruel treatment with ulder people.....  | 167 |
| <b>Part II. The Practical experience of work russian and finish specialists with victims of violence</b>  |     |
| <i>Kamakina O., Kuzmicheva E.</i> Technologies of revealing and practical dealing with violence cases of service socially-psychological support in a comprehensive school.....  | 171 |
| <i>Bondarenko N., Mesheraikova M., Tarasenko N.</i> Psychological work with the child-victim of violence( the example an experience the St. Petersburg State Institute Social shelter for children «The child in danger»).....      | 177 |
| <i>Tianen A.</i> Child guidance in the asylum of Tampere.....   | 189 |
| <i>Starovoytova N.</i> Rehabilitation of child-victim of violence by Means of Artistic Activity (the example an experience the St.Petersburg State Institute «The Socially-tehabilitation centre for minors «The mercy House»)..... | 190 |
| <i>Golub G.</i> Psychological support for young mothers with infants (the example an experience the St.Petersburg State Institute «The Crisis helping centre for women» of branch «Mammy»).....                                     | 194 |
| <i>Kangasjärvi E.</i> Work with fathers in Mother and Child Home and Shelter in Tampere since 2005.....   | 197 |
| <i>Grechishkina M., Pavlova N., Jangalycheva G.</i> Problems of violence over women: work with a case (the example an experience the St.Petersburg State Institute «The Crisis helping centre for women»).....                      | 204 |
| <b>Conclusion</b>   |     |
| <i>Voronova E., Andrianova T., Savchenko A.</i> Value orientations in the light of social and historical character of national mentality.....   | 207 |
| <b>Список авторов</b> .....   | 217 |
| <b>The list of authors</b> .....  | 219 |

- Savchenko Anastas* — the student of the fifth year of faculty of sociology of the St. Petersburg state university (Russia).
- Satu-Ranta Tirku* — the student of faculty of social policy and social work, University (Finland).
- Sdobnikova Vera Sergeevna* — the editor of the Center of scientifically-practical social work and student's initiatives of faculty of sociology of the St. Petersburg state university (Russia).
- Sibirev Vladimir Anatolievich* — the candidate of economical sciences, the senior of faculty of sociology of the St.-Petersburg state university (Russia).
- Starovojtova Natalia Anatolevna* — the head of branch «Mediko-psychological diagnostics and correction of» the St.-Petersburg state institution «the Socially-rehabilitation centre for minors « the mercy House «(Russia).
- Tarasenko Nina Mihajlovna* — the teacher-psychologist of the St.-Petersburg state institution the Social shelter for children «the Child in danger» (Russia).
- Tarija Pilaja* — the psychologist working with traumas of the family centre (Finland).
- Tianene Anna* — the expert in work with children (Finland).
- Jangalycheva Galina Evgenevna* — the head of consultative department of the St. Petersburg state institution «the Crisis helping centre for women» (Russia).

---

Учебно-методическое издание

**КРИТЕРИИ КАЧЕСТВА СОЦИАЛЬНОЙ РАБОТЫ  
С ЖЕРТВАМИ СЕМЕЙНОГО НАСИЛИЯ:  
ОПЫТ РОССИИ В ФИНЛЯНДИИ**

Сборник статей

Редактор *В. С. Сдобникова*  
Корректор *Г. В. Маркичева*  
Обложка художника *Е. А. Соловьевой*

Подписано в печать с оригинала-макета заказчика 01.11.08.

Формат 60×84 <sup>1</sup>/<sub>16</sub>. Печать офсетная. Бумага офсетная.

Усл. печ. л. 12,8. Тираж 200 экз. Заказ **581.**

Типография Издательства СПбГУ.  
199061, С.-Петербург, Средний пр., 41.